
Izhaja od leta 1959 Letnik XXXVII, št. 3-4

Dobiček ni velik, je pa

PO SL O V A N JE  1995

Poslovanje v letu 1995 je bilo z ma
kroekonomskega vidika izjenmo 
neugodno za Steklarno Hrastnik 
kot delovno intenzivno in izrazito 
izvozno usmerjeno podjetje. 
Precenjen tolar, zaostajanje rasti 
tečajev vseh konvertibilnih valut za 
inflacijo, dinamična rast cen ne- 
menjalnega sektorja v državi Slove
niji so bili tisti glavni razlogi, ki so 
našemu podjetju pobirali s trudom 
pridobljen zaslužek in ga usmerjali 
v žepe predvsem neto uvoznikom 
in proračunskim porabnikom.

trdim, da sodimo v krog uspešnih 
slovenskih podjetij.
V takšnih razmerah se je potrebno 
pač sprijazniti z dejstvom, da meriš 
svojo uspešnost na področjih, ki so 
odvisna od naše sposobnosti, prid
nosti, kreativnosti. Na teh segmen
tih pa se imamo s čim pohvaliti in 
za lažjo oceno rezultatov v letu 
1995 bom to prikazal v primerjavi z 
letom 1993 in 1994.
Tako smo leto 1995 zaključili z re
kordno proizvodnjo, ki presega 
31.500 t steklenih izdelkov, ki so bi
li v všini 85 % prodani v izvozu in 
ob tem ustvarili minimalni dobiček 
v višini 15 mio SIT. Dobiček ni ve
lik, je pa. To dejstvo nas pa že 
uvršča v povsem drugo okolje v pri
merjavi s preteklimi leti, ko smo se 
ukvarjali predvsem z izgubo. Zato 
je leto 1995 dobra podlaga za ures
ničitev ambiciozno zastavljenih cil
jev, kot so remont G-peči v letošn-

1993 1994 1995
Proizvodnja 100 % 127 % 144 %
Prodaja 100 % 123 % 136 %
Produktivnost 100 % 132 % 158 %
Izvoz 100 % 143 % 161 %

jati z dobički, kakršne prikazujejo 
nekatere druge družbe, nesporno 
pa je tudi dejstvo, da smo po letih 
rdečih številk (izgube v poslovanju 
za leta 1992, 1993 in 1994) končno 
prišli na pozitivno poslovanje v letu 
1995. Pri tem je potrebno dodati, 
da je plod pozitivnega poslovanja 
potrebno iskati pri nas samih, saj 
nam kot večinskemu neto izvozni
ku ni bila ravno naklonjena ma
kroekonomska politika države niti 
v letu 1995, niti v letu prej. Ob dru
gačni makroekonomski politiki bi 
poslovali pozitivno že v letu 1994, 
medtem ko bi bil dobiček za leto 
1995 občutno večji, kakor je sedaj. 
V tej luči pa prikazan dobiček ni 
samo čista ekonomska kategorija, 
temveč je tudi istočasno dokaz, da 
je sanacijski program, sprejet v letu 
1993, pokazal pravilnost zadanih 
poslovnih usmeritev.

Vodja finančnega sektorja 
Vinko Godicelj

In če je uspeh že to, da se zagotav
ljajo sredstva za proizvodnjo, da 
imamo trg za svoje izdelke, da lah
ko redno izplačujemo plače in vse 
dodatke, da nismo v finančni blo
kadi in da poslovno leto ne zaklju
čujemo z izgubo, potem lahko

Poslovno leto 1995 je Steklarna 
Hrastnik končala s pozitivnim re
zultatom, in sicer v višini 
14.980.582 SIT, pri čemer smo na 
prihodkovni strani dosegli realizaci
jo v višini 4.424.936.022 SIT oziro-

jem letu, remont H-peči v letu 1997 
in postavitev nove 70 tonske B-kad- 
ne peči v letu 1999 kot nadomestno 
izgradnjo I-kadne peči.

Direktor 
Stojan Binder

ma dobrih 13 % več kot v istem ob
dobju prejšnjega poslovnega leta, 
na odhodkovni strani pa smo 
beležili stroške v višini SIT 
4.409.955.441 oziroma dobrih 11% 
več kot v istem obdobju prejšnjega 
leta.
Same suhoparne številke o izkaza
nem dobičku, skupnih prihodkih in 
odhodkih nam v fazi ne povedo nič 
pretresljivega, dokler teh podatkov 
ne primerjamo s prejšnjimi podatki 
o poslovanju Steklarne Hrastnik. 
Nesporno je dejstvo, da smo kon
čali poslovno leto 1995 z minimal
nim dobičkom, ki se ne da primer-

Za poslovanje PC razsvetljava v le
tu 1995 so značilna številna od
stopanja od zastavljenih ciljev. Ta
ko ni bil dosežen predviden fizični 
obseg proizvodnje, kar je pripomo
glo temu, da ni bil dosežen željeni 
finančni efekt.
Poglavitni razlog za to so bile neu
godne tržne razmere. Zaradi po
manjkanja naročil, ki se je pričelo 
aprila lani in smo mu priča še sedaj, 
smo od 15. maja dalje delali le v 
dveh izmenah ter zmanjšali število 
brigad od planiranih 24 na 18. To je 
imelo za logično posledico znatno 
znižanje fizičnega obsega proiz
vodnje, poleg tega pa smo zaradi 
težav ob prehodu na dvoizmensko 
obratovanje v začetku beležili pre
cej zvišan odpadek v vseh skupi
nah.
Med temi težavami kaže omeniti 
nevšečnosti, ki smo jih imeli do re
monta peči, in to tako z opalom kot 
kristalom. Kadna peč »F« je bila 
maja tik pred remontom, poleg te
ga pa je bila zelo obremenjena, saj

je bilo približno 75 % prejšnjega 
odvzema sedaj prerazporejeno na 
dve izmeni. Težave z opalnim ste
klom so bile posledica vsakodnev
nega prekinjanja procesa taljenja. 
Zato smo občasno imeli prozoren 
opal, kristalizacijo in podobne te
žave zaradi nekontinuiranega talje
nja.
Nadalje je potrebno povedati, da je 
bilo ob prehodu na dvoizmensko 
obratovanje potrebno določeno 
število steklarjev prerazporediti ter 
na novo formirati nekaj brigad. Ra
zumljivo je, da nekatere od takih 
brigad v začetku niso dosegale obi
čajnih rezultatov ter je bil odpad 
zato večji. Vse našteto je do re
monta imelo za posledico slabše re
zultate, zlasti še v skupini MDR 1, 
kjer smo v maju beležili 25 % od
padek.
Na podlagi pridobljenih izkušenj 
ter uspešno opravljenih remontih 
kadne peči »F« in EPO pa po ko
lektivnih dopustih zopet beležimo 
dobre proizvodne rezultate. Ti so 
bili v zadnjih mesecih preteklega 
leta takšni, da smo ob koncu leta 
beležili najboljši rezultat po siste
mu spremljanja proizvodnje, ki je 
bil vpeljan leta 1992.
Tudi v prvih treh mesecih letošnje
ga leta so proizvodni rezultati dob
ri, kar je ob primernih naročilih do
bra osnova za bodočnost.

Vodja PC Razsvetljava 
Aleksej Us
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Od izteka poslovnega leta 1995 je 
preteklo že dobre tri mesece, pa 
vendar ni odveč, če še enkrat pou
darimo predvsem bistvene značil
nosti prodajne politike Steklarne 
Hrastnik v letu 1995.
Našim kupcem smo dobavili v gro
bem preko 124.315.000 kom raz
ličnih izdelkov, in sicer v naslednje 
namene:
45.956.000 kom izdelkov za potre

be pogrnjene mize
65.951.000 kom izdelkov za potre

be embalaže
12.408.000 kom izdelkov za potre

be razsvetljave
Spremenila se je struktura udelež
be posameznih prodajnih skupin

delkov za potrebe razsvetljave, kar 
je razvidno tudi iz tabele v prilogi.

Delež v realizaciji Steklarne Hrast
nik

1994 1995
RAZ 41.27 36.93
NAM 35.39 38.87
EMB 23.34 24.20
SKUPAJ 100.00 100.00
Prav tako pa se je spremenila struk
tura in obseg prodaje po posamez
nih državah, in to predvsem v ko
rist Nemčije, ki je v strukturi precej 
porastla. Pomembna tržišča so bila 
še: Italija, Slovenija, Hrvaška, Av
strija, Švedska, Grčija in druga. 
Največji kupci v letu 1995 pa so bi
li: RZB, Glaskoch, Veterie Bruni, 
Cerve, Fructal, Glass, Sonlux, Bo- 
eckling, Sahm in drugi.
Naj zaključim, da je bilo leto 1995, 
kljub težavam na mnogih drugih 
področjih tako v tovarni sami kot 
tudi v okolju, ki jo obdaja, in tržiš-

Doseženi cilji, usklajenost proiz
vodnje in prodaje, konstantne zalo
ge, zmanjšanje zamud, vedno novi 
artikli, so glavna značilnost prete
klega leta. Lahko ga ocenim kot 
uspešno, saj so vsi kazalci naravna
ni v pozitivno smer. Ob vedno no
vih artiklih (v letu 1995 235 različ
nih, v zadnjih treh letih 450 novih) 
smo uspeli na tržišču z dvigom cen. 
Povečali smo delež na nemškem 
tržišču in se izognili slabostim lire. 
Program je bil izpostavljen ostri 
konkurenci iz Italije, Francije in v 
zadnjem času tudi Nemčije. Opazi
ti je, da se kapacitete na posebnih 
izvedbah steklenic povečujejo, zato 
je utrjevanje imena Steklarne 
Hrastnik na tržišču še kako po
membno. Kvaliteta in inovativnost 
sta pravzaprav edina pogoja za pri
hodnost. Tega se je potrebno iz 
dneva v dan bolj zavedati in še bolj 
delovati kot usklajen orkester. 
Kljub mnogim slabostim na ka
drovskem, tehničnem in tehnološ
kem področju, je ekipa, katera de
la v programu, temu vse bolj po
drejena in živi z njim. To pa je 
eden ključnih pogojev za delo v pri
hodnosti. V letu 1996 nas čakajo 
novi izzivi, nove zahtevnejše ste
klenice, priprava na remont in pa 
upanje, da bo peč vzdržala do re
monta v 97. letu. Z novo, nekoliko 
večjo pečjo, bomo lahko izboljšali 
planiranje in se tako izognili marsi

kateri nepotrebni menjavi. Nova 
peč in obnovljeni stroji nam bodo 
omogočili še bolj zanesljivo delo.

Vodja PC Embalaža 
Albin Lavrič

Poslovanje v letu 1995 v PC Pogr
njena miza lahko ocenimo kot 
uspešno, saj smo po vseh kriterijih 
in na vseh segmentih presegli rezul
tate iz leta 1994. Tako smo na stro
ju H-28 naredili preko 1000 ton ko
zarcev več kot leto poprej, kar 
predstavlja 22 % povišanja.
Tudi na stiskalnicah smo naredili 
2.200 ton ali 24 % več kot v letu 
1994. Na nivoju PC pa je bilo pro
izvedenih 31.500 ton steklenih iz
delkov ali 13,5 % več kot lani. Če 
ob tem še upoštevamo dejstvo, da 
smo predvsem na segmentu stiska
nih izdelkov uspeli zvišati delež 
zahtevnejših oz. cenovno zanimi
vejših izdelkov, so to rezultati, ki 
jih ne bo lahko ponoviti.
Tudi bilanca uspeha kaže, da je PC 
Pogrnjena miza v letu 1995 poslo
val pozitivno, kar je predvsem pos
ledica rezultatov tako v proizvodn
ji, kakor tudi v prodaji. To dejstvo 
nam daje upanje, da bomo z do
brim delom na vseh področjih tako 
uspešni tudi v bodoče.

Vodja PC Pogrnjena miza 
Matija Koritnik
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oz. programov v realizaciji Steklar
ne Hrastnik. Tako beležimo v letu 
1995 pomembno povečanje prodaje 
izdelkov za pogrnjeno mizo, boljšo 
prodajo izdelkov za potrebe emba
laže in rahlo zmanjšanje prodaje iz-

čih, kjer prodaja, v tržnem smislu 
za Steklarno Hrastnik izjemno 
uspešno.

Vodja komercialnega sektorja 
Aleksander Mirt
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SEJEM MACEF V MILANU
od 9. 2. do 12. 2. 1996

POSLOVNI UTRIP
FRANKFURTSKEGA SEJMA

V letošnjem letu smo pričeli z no
vim načinom obdelave italijanskega 
trga. Prvič se pojavljamo direktno 
kot dobavitelj pri naših kupcih. Iz 
tega razloga smo se tudi prvič sa
mostojno predstavili na sejmu Ma- 
cef v Milanu.
Sejem je po svoji namembnosti so
roden sejmu v Frankfurtu. Raz
stavljali smo izdelke iz namiznega 
in embalažnega programa. Obisk 
našega razstavnega prostora je bil 
velik. Eden od vzrokov je tudi v 
tem, da smo se pojavili prvič. Del 
obiskovalcev je isti kot v Frankfur
tu, večinski del pa so poleg domači

nov predstavljali obiskovalci iz 
afriških držav, ki mejijo na Sredo
zemsko morje, Severne Amerike in 
tudi z Bližnjega vzhoda. Poleg že 
znanih italijanskih kupcev, smo se 
seznanili tudi z novimi. Prav v tem 
času potekajo obiski teh kupcev za
radi boljše seznanitve z njihovimi 
absorbcijskimi možnostmi in tudi 
samega položaja firme na tržišču. 
Italijansko tržišče je prav značilno 
po svojih posebnostih (oblike izdel
kov, cene, distribucijski kanali). 
Prav iz teh razlogov so pomembni 
vtisi s sejma Macef, ki kažejo, da 
lahko naredimo veliko tudi direkt
no na tem trgu. Vsekakor pa je po
membno vložiti veliko truda, da 
bomo italijanskim kupcem dokazali 
isto, kot smo našim kupcem drugod 
po svetu. To pa je, da Steklarna 
Hrastnik ni samo proizvajalka po
ceni izdelkov, ampak je resna kon
kurenca italijanskim proizvajalcem 
tudi po kvalitetni plati.

Vili Petrič

24. -  28. februarja smo se ponovno 
udeležili sejma v Frankfurtu (AM
BIENTE INTERNATIONALE), 
kar je že naša 6. samostojna raz
stavna udeležba.
Februarski sejem je po tržnem po
menu in obisku še pomembnejši 
kot je avgustovski sejem, zato je 
naša udeležba toliko bolj pomemb
na.
Poslovni utrip je potekal predvsem

v luči nadaljevanja in intenziviranja 
dobrih poslovnih kontaktov predv
sem z nemškimi kupci, pa tudi dru
gimi, ki so v zadnjih letih pridobili 
na pomenu.
Pozitiven odziv je bil tudi na rahlo 
spremenjen koncept našega raz
stavnega prostora.
Glavna tema je bila operativna pro
blematika pri remontu G peči in 
vpliv le-tega na normalno poslo
vanje ter seveda poslovna klima v 
Nemčiji in ostalih tržiščih in mož
nosti prodaje v bodoče.
Rezime pogovorov je bil, da smo 
lahko kljub težki situaciji na trgu 
tudi v bodoče optimisti, je pa po
trebno še veliko postoriti predvsem 
na področju novih izdelkov in flek
sibilnosti.

Aleksander Mirt

Strategija drugačnosti

SEJEM V  FRANKFURTU

Prenasičenost tržišča je značilna za 
razvito tržno gospodarstvo. To ne
prijetno spremljevalko zelo dobro 
pozna tudi stekarska industrija Ev
rope, zato so iskanja novih izraznih 
oblik v steklu prednostna naloga 
trženja. Dejstvo je, da v razvitem 
svetu nihče več ne rabi novega ste
klenega izdelka zaradi eksistence. 
Zato je vsa umetnost v strategiji 
drugačnosti, kar preprosto pomeni, 
da kupca »omrežiš« z dosedaj še 
neviđenim izdelkom ali setom. Ob 
upoštevanju kupčevega dobrega 
poznavanja ponudbe je iskanje iz
virnih rešitev zamotana stvar, saj 
ponudnik hitro zaide na pota kopi
ranja in utone v povprečnosti.
V tem kontekstu je potekal letošnji 
spomladanski sejem Ambiente v 
Frankfurtu. Iskanja so šla v več 
smereh:

a) nove izvirne oblike steklenih iz
delkov

b) nove dekoracije steklenih izdelkov
c) nove tematike -  npr. mleko, ste
kleni telegrami itd.
Pod točko a) so iskanja usmerjena 
v obdelovanje gladkih steklenih ob
lik in sicer po sistemu brušenja (alla 
naš kozarec Hardrock) ali pa po si
stemu novih struktur s tipično ste
klenim izgledom (npr. naša skode
lica Müslischale).
Pod točko b) gre za nekonvencio
nalne dekorje, ki so dostikrat v po
vezavi s točko c) -  ponujene so te
matike, ki so sicer sestavni del živ
ljenja, a jih nihče ne opazi. Ko pa 
postanejo »Leitmotiv«, naenkrat 
dobijo novo vrednost, kupci jih 
opazijo in prodaja steče (npr. Ste- 
dekovi dekorirani kozarci z moti
vom časopisa »Gazzetta«).
Kreator ji novih izdelkov, setov in 
tematik so praviloma vodilne ev
ropske firme, kot je npr. Glaskoch. 
Steklarne same bi to težje počele, 
saj običajno ne sežejo direktno do 
končnega kupca. Vendar je njihov 
prispevek pomemben, če ne odloči
len v tem procesu, saj samo one 
razpolagajo s tehnologijo, proiz
vodnjo in materijo: če temu dodajo 
še izvirnost, postanejo iskan part
ner v zahtevnem, a dolgoročno 
uspešnem projektu »drugačnosti«.

Slavko Marčen Nov kozarec za pivo (Glaskoch)



R EM O N T, REM O N T
Remont G-kadne peči je za naše podjetje dogodek, v katerega so 
že nekaj časa vpete misli in sile skoraj polovice delavcev podjetja in 
predstavlja tudi ogromen finančni zalogaj. Nanj smo se dolgo pri
pravljali, nekje na sredini izvajanja pa smo zmotili nekaj delavcev, 
ki so z njim tako ali drugače povezani.

Stojan BINDER, direktor podjetja
Remont, ki ga letos izvajamo na G-kadni peči in 
na treh pripadajočih proizvodnih linijah, pred
stavlja v letošnjem letu osrednji dogodek za pod
jetje, saj je, tako po finančni kot po organizacijski 
plati, izjemno zahteven. Kljub vsem problemom, 
ki smo jih bili deležni pri zagotavljanju finančnih 
sredstev (skupaj vrednost vseh del, opreme in 
drugih materialov presega 5 mio DEM), lahko 
trdim, da smo se nanj odlično pripravili, vse do

bro splanirali in računamo, da bo ponovni zagon peči in proizvodnih li
nij skladen s planom.

Anton VERAČ, zunanji sodelavec,
, vodja zidarske operative

Rušenje stare peči je potekalo po planu. Kasneje 
smo naleteli na težave, ker se kovinski deli kon
strukcije peči niso ujemali z načrti, zato jih je bilo 
potrebno prilagoditi in predelati. Zato je prišlo do 
precejšnjih zamud. Naše delovno okolje spominja 
na mravljišče, saj se na relativno majhnem prosto
ru giblje ogromno ljudi -  zidarji, ključavničarji, 
drugi. Med seboj se moramo umikati in paziti 

drug na drugega. Težave so tudi v tem, ker je material nameščen na 
več različnih mestih, založen in marsikdaj težko dostopen. Namestitev 
na enem mestu pa ni možna, ker ga je preveč -  okrog 500 ton, nalože
nih na 600 -  700 paletah. Lahko pa pohvalim, da ga je dovolj in je 
dobre kvalitete. Prav tako je zgledna organizacija in koordinacija del. 
Kljub temu vse kaže, da roka ne bomo ujeli, ker je terminski plan 
postavljen prezahtevno. Vsa groba dela so že zaključena, veliko pa je 
še stranskih, drobnih opravil, ki se ne vidijo, zahtevajo pa še veliko ča
sa. Več kot dva dni zamude pa ne bi smeli imeti. V naslednjem tednu 
bomo pričeli z izolacijami, glavnim obokom peči in komoro (baterijo) 
peči.
Pri odprtih delih je delalo 10 -  12 zidarjev na izmeno, število pa se bo 
še povečalo. Sestavljeni smo iz delavcev firme RC Tivoli in domače zi
darske ekipe. Zlasti zunanji sodelavci so vajeni tovrstnih del, z njimi 
sem delal že v mnogih steklarnah in so strokovnjaki s svojega področ
ja. Vsi skupaj pa smo že precej utrujeni in izčrpani, živčna napetost je 
velika, tako da nam bo prost dan ob velikonočnih praznikih še kako 
dobrodošel.

Marjan FERME, vodja menjave
Zadolžen sem za remont na Eldredu v sklopu 
stroja H-28. Remont je bil potreben, saj je kvali
teta stekla vedno bolj padala, artikle pa je bilo po
trebno prilagajati zmožnostim stroja. Nanj smo se 
dobro pripravili, narejen je bil točen terminski 
plan del. V naši ekipi sodeluje šest delavcev. Izve
den je bil generalni remont Eldreda, zamenjali 
smo kar precej delov stroja. Zaradi finačnih sred
stev smo z novimi deli lahko nadomestili le naj

bolj iztrošene. Dela so potekala po planu in jih že zaključujemo. Z iz
vedbo remonta sem zelo zadovoljen. Poskusni zagon pričakujemo 
15.04. (brez stekla). Po remontu pričakujemo boljše rezultate dela.

Marjan POLAK, vodja obrata priprave 
zmesi in taljenja
S proizvodnjo na tej peči se je pričelo januarja 
1989, ugasnili pa smo jo 16.03.1996. Vzdržala je 
torej 7 let in 2 meseca, kar je v primerjavi s pečmi 
sorodnih dimenzij v drugih steklarnah zelo veliko. 
S pečjo smo imeli določene probleme že vmes, za
to smo se odločili za njeno rekonstrukcijo. 
Vprašljiv je bil predvsem svod talilnega prostora, 
zlasti nosilni stebri, ki so hitro pregoreli. Zato 

smo se odločili za nadgradnjo talilnega prostora in s tem povečali izgo
revalni prostor in pričakujemo veliko manjšo obrabo materialov.
S pripravami na remont smo pričeli dovolj zgodaj. Septembra lani je 
bil nabavljen že ves potreben material. Ves ta čas smo se borili s pečjo 
in upali, da bo vzdržala. Od stare peči je ostalo le nekaj zidovja od re- 
generatorskih komor. Vse ostalo se gradi na novo. Kapaciteta peči bo 
ostala enaka -  45 ton deklariranega maksimalnega dnevnega odvzema. 
Talilna površina pa je 18 m2. Za gradnjo oz. instalacijo nove peči ima
mo na razpolago 5 tednov in dva dni. V tako kratkem času ni bil izve
den še noben remont niti doma niti v tujini. Dela potekajo neprekinje
no v dveh izmenah po 12 ur, kar je za delavce zelo naporno. Z izvajalci 
del sem v glavnem zadovoljen. Nekateri delavci so že kar precej utru
jeni, zlasti tisti, ki pri takšnih delih še niso sodelovali, zato je zelo do
brodošlo, da imajo vsaj ob sobotah in nedeljah delavnik nekoliko 
skrajšan. Problem za delavce je tudi ta, da je materialov, ki se vgraju
jejo, zelo veliko. Glede na to, da smo omejeni s prostorom jih je vča
sih težko najti. Ker gre za nove materiale in je večja možnost, da bi 
prišlo do zamenjav, se moram precej angažirati tudi sam. Praktično 
sem prisoten po 16 ur dnevno.
V novo peč bo vgrajenega 537 ton materiala, nabavljenega pri štirih 
različnih dobaviteljih iz Italije, Avstrije in Nemčije. Izbrani so bili naj
boljši materiali, kar jih obstaja in ti so nas skupaj z načrti stali okrog 
2.300.000 DEM.
Zidava, razen izolacij, naj bi bila zaključena do 12.04., nato pa se 
prične s sušenjem. Sušenje traja en dan in tempranje osem dni, nato 
pa sta dva dneva na razpolago za polnjenje peči, v ponedeljek, 22.04. 
pa naj bi se začela proizvodnja. Upam, da bomo plan dosegli, ne na
meravamo pa hiteti na škodo kvalitete del. Peč se gradi za nadaljnih 
sedem let, nekateri deli pa tudi za dlje, zato je kvaliteta izredno po
membna.
Problem remontov v preteklosti je bil v tem, da se okolica peči ni ure
dila, zato je bil dostop do nje otežkočen. Za to je sedaj predvidena op
timalna rešitev s podesti na svodu peči, na komorah in okrog peči. Do
stop do peči je bil doslej otežen tudi zaradi velike zmešnjave s cevmi in 
ventilatorji okrog peči. Tudi na tem področju bo po remontu več reda. 
Nabavljena je tudi nova vlagalna naprava za zmes v peči, s katero bo 
toplotnih izgub veliko manj. Vlagalna odprtina je zaprta z vodno zave 
so (jeklen, vodno hlajen plašč) in je v celoti zaprta.



Stane SENEGAČNIK, obratovodja 
PC Pogrnjena miza
Stara peč je bila zelo dotrajana in na njej so se 
redno pojavljale okvare. Šamoterji so jo morali 
neprestano krpati, zato steklo ni bilo kvalitetno, 
to pa se je odražalo na rezultatih dela.
S planom smo dovolj zgodaj opredelili dela, ki se 
bodo izvedla pri remontu in razpored delavcev, ki 
jih bodo opravili. Remont se je pričel s čiščenjem 
strojev, pri tem pa nam je delo olajšal nov stroj za

čiščenje na paro.
Zadolžen sem bil za izvedbo remonta na stroju P-l in P-2. Na začetku 
del, ko so se deli stroja demontirali, je vse skupaj izgledalo kot velik 
kaos. Po nekaj dneh so se stvari izčistile, saj je vsak poprijel za delo, 
za katerega je bil zadolžen. Posebnih težav ni bilo niti z nabavo rezerv
nih delov niti z nabavo materiala, za katerega smo sproti ugotovili, da 
je njegova vgraditev potrebna. Mislim, da bodo dela, razen regulacije, 
do 15. 04., ko je predviden suhi zagon peči, zaključena. Potem je še 
približno teden dni časa za odpravo eventuelnih pomanjkljivosti. De
lavce, ki izvajajo remont, lahko le pohvalim. Trenutno delo izven de
lovnega časa še ni bilo potrebno, če pa bo, bomo delavnik podaljšali 
toliko, kolikor bo potrebno. Na novi peči bomo gotovo dosegali boljše 
rezultate proizvodnje. Že sedaj pa upamo, da bo naslednji remont iz
veden v predvidenem roku.

Anton PERCL, dežurni instrumentarec
Pri dobri izvedbi remonta so pomembne predv
sem solidne predpriprave. Vnaprej smo vedeli, do 
katerih sprememb pri regulacijah in meritvah ter 
računalniškem vodenju peči bo prišlo, in smo se 
na dela dobro pripravili. Dovolj zgodaj smo pri
pravili spiske potrebnega materiala, ki je nato 
postopoma prihajal v tovarno.
Ob remontu smo demontirali opremo, jo popravi
li in obnovili ter jo usposobili za nadaljnje brez

hibno delovanje. Elektrode so bile prestavljene na drugo mesto in po
trebnih je bilo veliko optimalnih rešitev, ki bodo služile čim boljšemu 
delovanju peči. Spremenil se bo tudi način vlaganja v peč, zato smo 
dodali nekaj elementov, ki jih doslej nismo poznali. Svoje znanje in iz
kušnje smo združili z obstoječo opremo in tehnologijo. Največji pro
blem je predstavljalo premajhno število delavcev, ki so na razpolago 
za ta dela. »Dežurca« delamo po 12 -  16 ur dnevno. Dela sicer poteka
jo po planu. Če pa ne bi bilo zadostne pripravljenosti in zavesti delav
cev, temu ne bi bilo tako. Upamo, da bomo tudi ustrezno nagrajeni za 
naš prispevek in da bo po remontu proizvodnja na stroju boljša.

Franc ZAJC, vodja obrata vzdrževanja 
in investicij
Remont ne obsega le del na šamotnem oziroma 
ognjevarnem materialu, ampak je potrebno nare
diti še veliko stvari, ki spremljajo peč -  poskrbeti 
za njeno infrastrukturo. Doslej temu ni bilo na
menjene zadosti pozornosti ali pa je bilo površno 
opravljeno. Pri letošnjem remontu pa smo se stva
ri lotili drugače. Plan za vsa dela pri remontu je 
bil narejen že junija lani. Opravljena bodo nas

lednja večja dela: na peči se montira nov ventilator za podpih;
-  nov menjalnik za menjavo plamena (obstoječi je bil star 30 let. Po
pravilo bi bilo zelo dolgotrajno. S tem bomo bistveno izboljšali sistem 
gorenja;
-  novi godici za gorenje v talilnem prostoru -  gorilni sistem bo ob za
gonu pomagal zmontirati dobavitelj (firma Köster)
-  sistem nadzora nad pretokom vode skozi vlagalno lopato in vodno 
zaveso bo dopolnjen z merilniki pretoka;
-  dodatno induktivno odčitavanje nivoja pretoka vode oziroma avto
matsko alarmiranje ob zmanjšanem pretoku;
-  montaža vodne zavese, s katero bomo zagotovili, da bo peč popol
noma zaprta in ne bo možno, da bi prihajalo do vstopa hladnega in iz
stopa vročega zraka. S tem bo zaščitena vlagalna naprava;
-  prestavitev vseh ventilatorjev za podpih feedrov in delovnega pro
stora na primernejšo lokacijo. S tem bo izboljšan dostop do peči;
-  plinska oprema na feedrih se bo iz obstoječih injektorskih sistemov 
predelala na sistem AMC (kakršen se uporablja na IS strojih) oziroma 
na sistem VMC, ki je po zagotovilih firme Sorg boljši;
-  zamenjava vseh pomožnih razdelilcev za napajanje strojev in venti
latorjev. Pripravljeni so že tudi rezervni priključki za ventilatorje za 
dodatno hlajenje, ki se napajajo preko diesel agregatov;
-  regulacija nivoja stekla se poskuša izboljšati s podobnim sistemom, 
kot ga ponuja firma Sorg. Ta sistem bomo poskusno uporabili zato, da 
ga bomo testirali in se o njem prepričali, preden uvedemo originalen 
sistem te firme.
Prepričan pa sem, da je pomanjkljivost pri izvedbi remonta neinstali- 
ranje kamere za gledanje v talilni prostor. Gorilce in tok stekla v peči 
bo ob vodni zavesi in konstrukciji peči možno nastavljati in kontrolira
ti le skozi odprtine za gledanje v peč, ki pa so težko dospotne in pogoji 
dela pri tem pa so nenormalno težki.
Eno od kritičnih del pri remontu je bilo skrajševanje -  rezanje podpor
nih stebrov železne konstrukcije. Izkazalo se je, da je s pravim orod
jem to smešno lahko opravilo, tako da so bile vse bojazni odveč. Imeli 
smo srečo z izborom izvajalcev, to je firma Valas d.o.o. Prav tako je 
bilo najetje ekipe ključavničarjev iz firme Špiljak d.o.o., ki izredno 
dobro obvlada tovrstno delo, ena boljših odločitev ob tem remontu. Z 
gradnjo in predelavo železne konstrukcije zato ni bilo večjih proble
mov. Lahko pohvalim tudi naše delavce. Skupina delavcev pri plinskih 
napravah je za svoje delo pri remontu porabila kar okrog 50 delovnih 
dni za priprave nanj. Enako velja za ključavničarje, delavce v elektro 
in instrumentarski delavnici. V času remonta samega gre v bistvu za 
zaključevanje del in montažo.
V ilustracijo lahko navedem še podatek, da bomo za remont porabili 
25 ton profilnega železa, tri tone vijakov in 230 kg elektrod.

Branko SEBASU, vodja elektro delavnice
Po elektro plati je bil ta remont zastavljen dokaj 
obširno. Na stroju P-2 je bila predvidena kom
pletna obnova krmiljenja, na stroju P-l pa delna. 
Montiran je bil nov razdelilec za podpih feedrov 
in delovnega prostora, novo krmiljenje za podpih 
feedrov peči, zamenjani so bili ležaji na vseh mo
torjih (hladilne peči, ventilatorji), izboljšano je 
bilo krmiljenje dvižne naprave Cipej...
Z materialom ni bilo težav, tako da je delo nor

malno potekalo. Med delovnikom delamo po 12 ur dnevno (od 6. -  18. 
ure), ob sobotah in nedeljah pa po osem ur. Delavci smo zaradi majh
ne kadrovske zasedbe zelo obremenjeni, kljub temu pa si prizadeva
mo, da dela potekajo po planu. Naredili smo že več kot polovico pred
videnih del in računamo, da jih bomo zaključili po planu. Veliko k te
mu prispeva kordinacija del, za kar zgledno skrbi g. Zajc.



Srečko MEDVEŠEK, vodja vzdrževanja strojev 
PC Pogrnjena miza
Z remontom G-kadne peči je bil predviden tudi 
remont proizvodnih linij. Pri naročilu rezervnih 
delov in planu del smo se ravnali v povezavi s pro
blemi, ki so se v proizvodnji pojavili doslej. Nekaj 
rezervnih delov smo naročili iz uvoza, veliko pa 
smo jih pripravili v lastnih delavnicah. Bolj detaj
len remont smo izvedli na prešah, saj je bil re
mont na H-28 izveden pred nepolnimi tremi leti. 

Dela smo zaradi lažje koordinacije razdelili na pet skupin (H-28, El- 
dred, P-l in P-2, feeder in pogoni) in določili njihove vodje. Pri izved
bi remonta smo izkoristili domače znanje in izkušnje in sestavili ekipe 
iz delavcev s področja vzdrževanja, proizvodnje in menjav.
Za lažji pristop k delu smo proizvodne linije temeljito očistili z viso
kotlačnim čistilcem na paro.
Delali smo skladno s planom. Pri tem smo se ravnali po sistemu, da je 
potrebno vsak sklop stroja pregledati, zamenjati ali popraviti iztrošene 
dele, sicer pa ga le očistiti in namestiti na pravo mesto. Bolj racionalno 
smo uredili tudi napeljavo zraka. V naslednjem tednu pa bomo začeli 
sestavljati mehanizme in pogone.
Delavci so dovolj osveščeni in se zavedajo, da je potrebno remont iz
vesti čim hitreje in bolje, da bodo imeli kasneje pri delu na teh strojih 
čim manj problemov in bo tudi čim manj izpadov. Uredili so si tudi de
lovno okolje. Pri tem smo jim prepustili precej svobode, da so si ga 
uredili po lastnih zamislih in pokazali so precejšno mero praktičnosti 
in inovativnosti.
Problem, ki ga imam kot vodja remonta strojev, je predvsem ta, da so 
rezervni deli nameščeni na mnogih mestih v tovarni. Včasih si obrusim 
pete, ko hodim iz enega skladiščnega mesta na drugega. Tudi pregled 
nad njimi je manjši. Zato mislim, da bi bilo bolj racionalno, da bi bilo 
skladišče in ves material v enem prostoru.
Po remontu pričakujem boljšo proizvodnjo z manj zastojev, saj smo 
odpravili tudi nekatere napake, za katere prej sploh nismo vedeli.

Ivo LIPNJAK, zunanji sodelavec firme 
Špiljak d.o.o.
Sem vodja ključavničarske skupine podjetja Špil
jak d.o.o. s sedežem na Humu na Suiti na Hrvaš
kem. Kovinska konstrukcija peči je bila narejena 
v naši delavnici. Skupaj z zidarsko ekipo smo 
18.03. na jutranji izmeni pričeli z rušenjem peči. 
Za to smo porabili teden dni. Nato pa smo pričeli 
graditi novo peč. Velik zalogaj nam je predstavl
jala preureditev dna peči (rosta). Šele po končan

ju teh del, so lahko šamoterji pričeli z zidavo peči. Izgradnja peči, tako 
kovinske konstrukcije kot šamoterskih del, poteka v dveh izmenah -  
24 ur dnevno. V naši ekipi je enajst delavcev. Intenzivno delo nam je 
omogočilo, da smo zaključili 3/4 vseh del. Glede na to, da je predvide
no, da bodo groba dela končana do 12.04., nato pa se bo pričelo s su
šenjem peči, je pred nami še velika naloga, da dela zaključimo do tega 
roka. Posebnih težav pri delu nimamo. Zahvalil pa bi se g. Kavšku, g. 
Zajcu, g. Polaku in g. Veraču za dobro sodelovanje in mislim, da bo 
tako do zaključka remonta.

Ivan GUDEN, zunanji sodelavec,
RC Tivoli Ljubljana
Sedaj sem že dve leti upokojen, prej pa sem 35 let 
delal na različnih steklarskih pečeh -  Skopju, Za- 
ječarju, Pančevu, Lipniku, Rogaški Slatini, Stra
ži, Hrpeljah. Tudi ostali zidarji v skupini so že de
lali na podobnih delih.
Naša naloga je, da dela zaključimo čim prej in čim 
bolje. Materiala za delo je dovolj in je zelo kvali
teten. Ker montaža konstrukcije peči še ni bila v 

celoti pripravljena, nismo mogli takoj pričeti z delom. Sedaj pa dela
mo v dveh izmenah po 12 ur. Res je naporno, vendar se da zdržati. 
Ker dela trajajo le mesec dni, se je možno nanj psihično in fizično pri
praviti. Z zidarji Steklarne sodelujemo, kot da že od nekdaj delamo 
skupaj, probleme rešujemo sproti, če pa so kakšne nejasnosti, nam 
pomaga g. Polak. Prehrana je urejena v podjetju, nastanjeni pa smo v 
samskem domu pri Termoelektrarni.

Vili PETRIČ, vodja prodaje 
PC Pogrnjena miza

Remont 
G-kadne 
peči je za 
vsakega, 
ki kakor
koli sode
luje pri 
njem, svo
jevrsten 
izziv. Za 

nas v prodaji to pomeni nemo
teno dobavo našim kupcem in s 
tem tudi neprekinjene finančne 
tokove. Iz tega razloga smo tu
di povečali del zalog, glede na 
javljene potrebe naših kupcev. 
Mislim, da smo prvo polovico 
remonta dobro poslovali in 
upam, da bo tako do njegove
ga zaključka. Pojavljajo pa se 
že prvi pritiski naših kupcev, 
da bi z njihovimi izdelki pričeli 
proizvodnjo po remontu. Seve
da pa je potrebno tako kot pri 
povečanju zalog tudi pri novi 
proizvodnji upoštevati rang 
kvalitete našega kupca.
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Sašo KAVZAR, ključavničar
Na remont smo se začeli pripravljati pred pol leta. 
Vse večje naprave -  plinske postaje, notranji deli 
za hladilne peči in ostala notranja oprema -  so bili 
dobavljeni že dosti pred začetkom del. Naša prva 
naloga pri remontu je bila izpraznjenje stekla iz 
peči. Steklo smo spuščali po vodnem koritu. V 
podpečje je prišlo že razdrobljeno, tako da na- 
daljna težaška dela razbijanja trde gore stekla, ni
so bila potrebna. Peč je bila v 12 urah prazna. Si

stem je kopiran po nemškem vzorcu, bil pa je že preizkušen pri spuš
čanju stekla iz F-kadne peči in se izredno obnese. Zadolženi smo bili 
za kompletno demontažo, popravilo in montažo feedrov, vodnega hla
jenja plinskih naprav, plinske opreme in hladilne peči. Remont v sa
mem talilnem prostoru pa delajo zunanji izvajalci. Z materialom ni
mamo težav, tudi zamenjava za iztrošene dele, na katere sproti naleti
mo, je hitro v hiši. Večji problem je ta, da nas je premalo, delamo 12 
ur dnevno, ogromno je nadur. Poleg del pri remontu je seveda potreb
no vzdrževati tudi ostale dele podjetja. Zadovoljni pa smo, da je v naši 
jedilnici poskrbljeno tudi za kosila, česar doslej ni bilo. Dela kljub te
žavam potekajo po planu. Velik zalogaj pa nas še čaka, ko se bo priče
lo s tempranjem peči. Vso plinsko opremo bo potrebno namestiti na
zaj, izvesti celotno novo hlajenje na kadno peč, hladilno peč, ki je se
daj razstavljena, zmontirati nazaj, jo predelati iz električnega napaja
nja na plinsko, napeljati vodo po novih tokovih (drugačna postavitev 
elektrod) in še marsikaj, kar sedaj ne moremo predvideti. Rok 22. 4. 
je daleč in blizu. Do takrat naj bi bila končana vsa dela.

ZADNJA FAZA LASTNINSKEGA 
PREOBLIKOVANJA STEKLARNE

Več kot dve leti že tečejo aktivnosti 
lastninskega preoblikovanja podje
tij. To je proces, ko bomo po zako
nu, naših možnostih in hotenjih 
olastninili tudi Steklarno. Zastavili 
smo si ambiciozen načrt, želeli smo 
zadržati večinski lastninski in 
upravljalski delež v podjetju, v ro
kah hrastniške doline, torej nas za
poslenih, upokojencev in nekdaj 
zaposlenih v podjetju.
Dve leti so tekle koordinirane akci
je vodstva podjetja in sindikata za 
prepričevanje vseh upravičencev, 
naj oddajo svoj certifikat v Steklar
no, da bi s tem izkoristili edinstve
no priliko, ki se je ponudila v tem 
času in ne bo nikoli več ponovljiva. 
Žal moramo ugotoviti, da je rezul
tat, ki je danes že znan in je tudi 
uraden, daleč izpod pričakovanega. 
S certifikati smo zbrali komaj 30 % 
oziroma polovico manj od zastavl
jenega cilja. Najslabše so se odzvali 
zaposleni, saj je od 1145 upravičen
cev na dan 31. 12. 1992 oddalo cer
tifikate samo 688 delavcev. Nekoli
ko bolje so se odrezali upokojenci, 
presenetili pa so nekdaj zaposleni. 
Tako je ostalo v rokah zaposlenih 
Steklarne Hrastnik vključno z de
lavci iz hčerinskih podjetij slabih 
14 % lastniškega deleža podjetja, 
ob upoštevanju dejstva in prakse,

da bo pa mnogo posameznikov že
lelo svoj lastninski delež zaradi fi
nančne stiske prodati, pa lahko kaj 
kmalu pridemo do deleža, ki bo pa
del pod 10 %.
Tako majhen delež je s pozicije 
upravljanja nepomemben, zato bo
mo morali vsi, tako vodstvo podjet
ja kot zaposleni, napraviti v naših 
glavah temeljit miselni zasuk. Pod
jetje definitivno ni več naše, večins
ki lastnik bo institucionalni delničar 
s sedežem izven zasavske regije. 
Vsi zaposleni bomo morali spoznati 
in vedeti, da bomo v glavnem v 
funkciji delojemalcev in le v nez
natnem deležu, pa še to le del za
poslenih, tudi v funkciji upravljal- 
cev.
Vodilni pa bomo morali svojo logi
ko razmišljanja dodatno dodelati, 
kajti relacije pri upravljanju delav
cev preko delavskega sveta bo po
trebno zamenjati z novimi odnosi 
do zunanjega lastnika.
Težko bi za takšen neuspeh krivil 
vodstvo podjetja, ki je bilo zadol
ženo za animacijo upokojencev in 
nekdaj zaposlenih, kot tudi ne 
vodstvo sindikata, ki je bilo zadol
ženo za vse zaposlene. Enostavno 
se je tako dogodilo, ljudje so tako 
hoteli, tako so čutili do Steklarne in 
s takšno bomo morali živeti tudi v 
bodoče.
Osebno ne vidim v tem neuspeha 
katastrofe, nedvomno pa prihajajo 
časi, ki se jih bomo morali na novo 
navaditi, ki bodo bistveno spreme
nili odnose na relaciji delo -  last
ništvo -  upravljanje. Dajmo času 
čas in vsem nam novo možnost.

Direktor 
Stojan Binder

Karl BRILEJ, izmenski vodja
Določen sem bil za vodjo remonta na stroju H-28. 
Dela izvajamo točno po predvidenem planu. Stroj 
je star že nad 30 let, kljub temu pa je še v precej 
dobrem stanju. Pozna se, da je bil zadnji remont 
izveden šele pred tremi leti in da smo takrat za
menjali delovne postaje. Ker rezervnih delov ni 
več na razpolago toliko kot v »zlatih časih«, je pri 
izvedbi del potrebnih nekoliko več improvizacij. 
Ko se stroj razstavi, je najbolj vidno, kaj vse bi bi

lo potrebno zamenjati, menjavali pa smo dele, ki so bili na razpolago v 
tovarni. Izjema so le nosilci modelov, ki so bili dobavljeni iz Italije. 
Glede na finančno situacijo podjetja in zalogaj, ki ga predstavlja tak
šen remont, je to razumljivo. Potrebno se je potruditi glede na dane 
možnosti. V naši ekipi je osem delavcev, doslej smo delali po osem ur 
dnevno, verjetno pa bo potrebno zlasti pred in ob zagonu delovnik ne
koliko podaljšati. Po velikonočnih praznikih bomo po sekcijah začeli 
montirati stroj. Navadno se pokažejo še kakšne pomanjkljivosti, ki jih 
prej ni mogoče predvideti. Takrat je pravi čas, da jih še pravočasno 
odpravimo.

ZAHVALA
V 70. letu nas je zapustil, dragi mož, oče, stari oče, 

stric in bratranec

IVAN STOKLASA
iz Straže pri Raki

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in 
sosedom za darovano cvetje, sveče in izrečeno sožalje ter godbi na 

pihala in pevcem Steklarne Hrastnik.

Žalujoči: žena Nada, sinova Marjan in Jani z družinama



Protagonisti našega uspeha

B R A N E  VR ETIČ

Programsko prestrukturiranje m širina asortimana sta 
vsekakor prispevala k realizaciji preživetvenega kon
cepta Steklarne Hrastnik, hkrati pa sta izpostavila na
še ozko grlo -  transport in ekspedit. Zato je potreben 
nadpovprečen napor, da se razkorak med proizvodnjo 
in prodajo, kljub utesnjenosti tovarne, premošča kar 
najmanj boleče. V tej vlogi gre priznanje Branetu 
Vretiču, ki posveti veliko prostega časa, da te proble
me kar v naj večji meri obvladujemo...
S to mislijo je direktor podjetja podelil priznanje še 
zadnjemu protagonistu uspeha v letu 1995, g. Branetu 
Vretiču.

Kako vas je življenjska pot pripe
ljala v Steklarno Hrastnik?
Kot sin »glažarskih« staršev in šti
pendist Steklarne sem se po konča
ni srednji kovinarski šoli zaposlil v 
ključavničarski delavnici v Steklar
ni, kjer sem si pridobil tudi prve 
delovne izkušnje. V letu 1978 sem 
pričel z izrednim študijem in končal 
delovodsko šolo v Trbovljah. Po 
tem sem se zaposlil kot analitik v 
ključavničarski delavnici oziroma v 
celotnem strojnem obratu.

In kdaj je prišlo do prelomnice, po 
kateri se je vaš delokrog spreme
nil?
Ob združitvi Steklarne s Sijajem se 
mi je ponudila možnost zaposlitve v 
Sijaju, na delovnem mestu vodje 
avtoparka. Žal se je ta združitvena 
pot kmalu končala in vrnil sem se v 
Steklarno, kjer sem še naprej 
opravljal delo vodje transporta. Ob 
delu sem študiral tudi na višji šoli 
za organizacijo dela, vendar na ža
lost študija nisem končal iz osebnih 
razlogov.

Leto 1990 je v Steklarni Hrastnik 
zapisano kot črno leto, saj smo bili 
priča požaru v skladišču gotovih iz
delkov. Kakšno je vaše gledanje na 
ta dogodek in kako je vplivalo na 
vaše delo?
Že dan po tragičnem dogodku sem 
postal poleg vodje transporta tudi 
vodja skladišča gotovih izdelkov in 
tako se je pričelo najtežje obdobje 
v moji delovni dobi. Delo je bilo 
potrebno organizirati tako, da so 
odpreme blaga potekale kar se da 
nemoteno. Težki pogoji dela so na

rekovali veliko meri iznajdljivosti, 
saj smo celoten transport morali 
improvizirati. Vendar nam je s 
skupnimi močmi uspelo. Tako smo 
se prebijali iz meseca v mesec, vse 
do izgraditve novega visokoregal- 
nega skladišča. S tem sem postal 
vodja odpreme v Steklarni.

Visoko regalno skladišče je gotovo 
velika pridobitev za Steklarno. Za 
kakšno skladišče gre?
Visoko regalno skladišče' kot tako 
je eno najsodobnejših sistemov 
skladiščenja in informatike. Gre za 
popolnoma avtomatizirano skla
dišče, ki je računalniško vodeno. 
Računalniško mrežo sestavljajo tri 
dvigala in transportni sistem, ki je 
popolnoma avtomatiziran. Visoko 
regalno skladišče (VRS) ima 
zmožnost skladiščenja 6528 palet- 
nih mest, ki so razporejena glede 
na težo, višino in artikel na paleti. 
Skladišče je polno zasedeno in v 
polnem obratovanju. Lahko se 
pohvalimo, da imamo eno največ
jih frekvenc glede na takšen tip 
skladišč.

Kakšne so prednosti takšnega skla
dišča?
Skladišče je prav zaradi svoje funk
cije izredno obremenjeno. Faktor 
obračanja (če vemo, da naredimo v 
redni proizvodnji cca. 9.500 palet 
gotovih izdelkov) znaša x 2 -  to po
meni veliko število delovnih opera
cij. Skladišče nam omogoča popol
no informacijo o stanju zalog, o na
činu skladiščenja blaga, pakira
nju... Prednost takega skladišča je 
v tem, da je omogočen dostop do

Vedno sem se rad preizkusil na novih delovnih nalogah.

S težkim srcem sem gledal plamene, ki so požirali naše 
skladišče, kartone in obžigali gotove izdelke.

vsakega paletnega mesta. Morebit
ne zastoje v skladišču in računal
niške napake poskušamo odpraviti 
sami, včasih se posvetujemo tudi s 
konstruktorji.

Vaša glavna skrb so torej odpreme 
blaga. Kaj obsega to delo?
Mesečno se pri nas izvrši cca. 390 
odprem, tako kamionskih kot že
lezniških. Posebna specifika so 
kontejnerji, saj je njihovo nalaga
nje mnogo bolj zahtevno in dolgo
trajnejše. Del odpreme se vrši iz 
skladišča za Savo (cca. 32 %). Naše 
delo je zahtevno, pri tem pa moram 
poudariti upad števila zaposlenih. 
V letu 1990, ko sem prevzel delo 
vodje skladišča in transporta, nas je 
bilo zaposlenih okrog 140, danes pa 
isti ali pa celo večji obseg dela 
opravlja le še 42 zaposlenih. Neka
tere naloge transporta so sicer 
prevzeli delavci iz zmesarne, ven
dar pa narašča obseg odprem in s 
tem naša dela.

Kje morate vlagati največ svojega 
truda?

Kljub modernemu skladišču se pri 
nas glede na specifiko proizvodnje 
še vedno srečujemo s problemom 
skladiščnih prostorov. Manjka nam 
cca. 6.000 paletnih mest. Ta pro
blem trenutno rešujemo tako, da 
koristimo skladiščne prostore Skla
diščno transportnega centra v Cel
ju, s čimer nam je omogočena hi
trejša dinamika odprem. Glede na 
samo logistiko v podjetju se pojav
ljajo težave zaradi starega voznega 
parka. Viličarji so kljub rednemu 
vzdrževanju v dokaj slabem stanju. 
Za dobro in kakovostno opravlja
nje dela bo potrebno renovirati 
vozni park.

Kakšni so medsebojni odnosi v va
šem oddelku in s kom morate za 
uspešno opravljanje svojega dela, 
veliko sodelovati?
Medsebojni odnosi pri nas so ko
rektni, čeprav se včasih pojavijo tu
di konfliktne situacije kot posledica 
težav pri delu. Zaposleni v oddelku 
odprem veliko sodelujemo z vod
jem kontrole gotovih izdelkov ter



Nenehen napredek v tehniki in tehnologiji tudi pri nas 
vodi k zmanjševanju ročnega in pospeševanju avtoma
tiziranega dela.

Mednarodna razstava na gradu Podsreda

EVROPSKO UPO RABNO  
STEKLO

komercialo. Informacije morajo 
krožiti zaradi čim bolj nemotenega 
poslovanja. Potrebna je koordina
cija dela med skladiščem in komer
cialo. V našem skladišču lahko od- 
premimo do 900 palet na dan.

Kako vpliva trenutni remont na pe
čeh na delo v skladišču?
Zaloge na programu pogrnjene mi
ze so se sicer nekaj povečale prav 
zaradi omenjenega remonta, ki pa 
se je vsekakor moral izvršiti. V ča
su remonta bomo poskušali v skla
dišču urediti stanje zalog, poe
nostaviti šifre artiklov in najti 
ustrezen koncept dela za delo skla
dišča. Pospravili smo tudi dvorišče 
pred VRS, veliko odprem pa se vrši 
tudi iz Celja, kjer nameravamo 
zmanjšati zalogo za cca. 2000 palet.

Hrastnik, saj .smatram, da je to do
bra investicija.

V Steklarni vas večkrat vidimo tudi 
izven delovnega časa. Kako uskla
jujete delo, dom in družino?
Priznati moram, da so dnevi včasih 
kar prekratki za vse aktivnosti. 
Trudim se, da vzdržujem neko rav
notežje med delom in družino, da 
nihče ne bi trpel pomanjkanja. 
Prav zaradi tega sem večkrat zelo 
obremenjen in izčrpan, razpet med 
delo in dom. Kadar najdem kaj 
prostega časa, ga rad preživim na 
vikendu, v naravi, kjer se sprostim 
in naberem moči za nove naloge.

Brane Vretič je človek brez pisar
ne. »Saj je ne potrebujem,« pravi,

Moje delo zahteva poznavanje steklarske tehnologije, 
celotnega proizvodnega procesa ter način reševanja 
morebitnih ozkih grl pri odpremi blaga.

Kako gledate na poslovanje Ste
klarne in kam ste vložili certifikat?
Pozitivno ocenjujem politiko Ste
klarne Hrastnik, ki kljub težki si
tuaciji ni poznala odpuščanja de
lavcev, ampak je ta problem reše
vala s prekvalifikacijami, upokojit
vami in podobno. Trenutno vodst
vo podjetja si je zastavilo dokaj 
zahtevne cilje in upam, da nam bo s 
skupnimi močmi tudi uspelo. Certi
fikat sem zato vložil v Steklarno

»ker sem vedno na terenu. Poti me 
vodijo od proizvodnje do VRS in 
skladišča za Savo.«
Zaskrbljujoč pogled iz temnih očal 
nam pove, da v njegovi glavi roji 
nešteto stvari, da se tiho rešujejo 
vsakodnevni problemi in da za nje
gove težave nihče ne najde poslu
ha.

Dolores Urbajs

Zavod »Spominski park Trebče« iz 
Podsrede skupaj z Oddelkom za ar
heologijo ljubljanske univerze in 
Ministrstvom za znanost in tehno
logijo izvaja večletni raziskovalni in 
aplikativni projekt »Steklo«. Gre 
za odkrivanje in predstavljanje gla- 
žutarske tradicije in aktualne ste
klarske produkcije na slovenskem 
Štajerskem s posebnim poudarkom 
na širšem prostoru Kozjanskega. 
Ker pa je Slovenija kot država v 
svetu poznana po steklarski tradici
ji in industriji, je bila sprejeta odlo
čitev ob predstavitvi dosežkov na 
tem področju, ki jih domača jav
nost ne pozna dovolj. Seveda pa je 
pravo vrednotenje slovenskega ob
likovanja in produkcije stekla 
možno samo v kontekstu primerja
ve z dosežki v drugih državah. Ta
ko je nastal nov projekt znotraj te
me Steklo, in sicer Evropsko upo
rabno steklo.
To razstavo je prvič pripravil finski

muzej stekla v Riihimäkiju in je po
menila prvo skupno predstavitev 
oblikovanja Evropskega uporabne
ga stekla. Avtorica razstave Kaisa 
Kovisto je delo pravila v sodelo
vanju s Hochschule der Künste v 
Berlinu, z Manchester City Art 
Galleries, The Museum of Decora
tive Arts v Pragi in številnimi drugi
mi muzeji in galerijami širom po 
Evropi. Po prvi predstavitvi na 
Finskem (1994) so razstavo prenesli 
leta 1995 v La Granjo v Španiji ter 
Wroclaw na Poljskem, letos febru
arja pa v Prago. Od tam prihaja 
razstava na severni palacij gradu 
Podsreda -  od 31. maja do 29. sep
tembra 1996. Razstavo spremlja 
katalog, v katerem je trenutno 
predstavljenih 180 izdelkov in 90 
oblikovalcev iz 14 držav (Slovenija 
ni zastopana).
Seveda pa bo ob predstavitvi na 
Podsredi izšel katalog v slovenščini, 
dopolnjen s slovenskim prispevkom 
na področju sodobnega oblikova
nja in produkcije uporabnega ste
kla. Ob sodelovanju ustreznih do
mačih profesionalnih institucij in 
posameznikov bo tako prvič poda
na celovita slovenska predstavitev 
stekla kot veje industrijska obli
kovanja.
Sodelovanje gospodarstva in pose
bej Steklarne Hrastnik pri tem pro



jektu je prvovrstna priložnost za 
animiranje domače javnosti in 
tržišča, posredno pa tudi Evrope. 
Zato je Steklarna Hrastnik prevze
la generalno sponzorstvo nad prire
ditvijo, kar seveda pomeni, da bo 
bistveno sodelovala pri koncepira- 
nju in izvedbi omenjene prireditve. 
Poleg predstavitve v sklopu slo
venskega dela razstave se bo Ste
klarna Hrastnik posebej predstavila

na izbranem prostoru z dosežki ce
lotnega programa -  razsvetljavo, 
embalažo in namiznim steklom. Ob 
tem bo storjeno vse za promocijo 
naše Steklarne v slovenskem pro
storu, saj nas ravno domača javnost 
(in potrošniki) premalo poznajo. Je 
pa taka reklama cenejša, predvsem 
pa kvalitetnejša od vsake druge.

Slavko Marčen

Z D R A V JE  N A ŠE  
PR E L JU B O

Hrbtenico začnemo zdraviti pri stopalu, nam je nekoč predaval in v 
glavo vlival akademik ortoped prof. dr. Bogdan Brecelj. Imel je 
prav, vendar smo v času super, pod in nadspecializacij preprosto 
pozabili -  ali pa kar nekako potisnili v kot -  pri pregledu bolnika s 
težavami v kolkih, kolenih ali v hrbtenici pogledati tudi njegova 
stopala.

Stopala ljudi se zelo razlikujejo po 
videzu, velikosti in obliki. Vendar 
pa imajo vsa stopala eno skupno 
karakteristiko in sicer, da so obli
kovana na osnovi vzdolžnega in 
prečnega dinamično statičnega lo
ka. Ko govorimo o ravnih stopalih, 
mislimo na skupino deformacij, za 
katere je značilno popuščanje vezi 
in mišič naravnega loka stopala. Ci
vilizacija asfaltne ceste, stoječe de
lovno mesto, neudobna obutev, os
labljeno vezivno tkivo in podobno, 
so vzroki statičnih deformacij. Te
gobe zaradi stopal so izražene v 
utrujenosti, občutku napetosti v 
nogah, bolečinah stopal, golenice, 
stegnenice, kolkov, hrbtenice, raz
širjenih venah in splošni utrujen
osti.
Pogosto se pojavljajo otekline. 
Najprej v gležnjih, kasneje pa vse 
do kolen. V zdravljenje je vključe
na cela vrsta faktorjev. Zelo važna 
je primerna obutev z mehkim in 
pregibnim podplatom, pete naj bo
do pri moških visoke do tri centi
metre, pri ženskah pa do štiri centi
metre. Vrh čevlja mora po obliki in 
višini biti tak, da lahko prosto pre
mikamo prste. Koničasti čevlji ali 
pa čevlji z nizkim spodnjim delom 
so pogosto vzrok deformacije sto
pala. Paziti pa je potrebno tudi na 
primerno telesno težo. Zelo korist
ne so vsakodnevne kopeli, izme
nično v topli in hladni vodi. Za raz
gibavanje je zelo koristna bosa ho
ja po nevarnem terenu. Vsak dan 
naj bi z nogami naredili nekaj vaj.

Vaje naj vključujejo hojo po prstih 
in prijemanje predmetov, kot so na 
primer krpice, vrvice ali svinčnik, z 
nožnimi prsti. Zdravo je tudi pod 
nogami valjati kakšen predmet val
jaste oblike.
Poleg vsega, kar smo zgoraj omeni
li, pa je potrebno nositi ortopedske 
vložke. Podjetje Ortopedica je spe
cializirano za izdelavo vseh vrst 
vložkov, odvisno pač od deformaci
je stopala. Vložki so izdelani iz ka
kovostnih materialov, kot so pluta, 
usnje in podobno. So lahki, ele
gantni in primerni prav za vsak so
doben čevelj in okus. Vložki se 
vstavljajo v zadnji del čevlja, od ro
ba pete, tako da anatomske blazini
ce na pravem mestu pritisnejo sto
palo. Vložke je prvih nekaj dni po
trebno nositi v presledkih, da se 
stopalo privadi. Kmalu postanejo 
prijetni in občutimo, da so tudi ko
ristni. Brez težav jih lahko nosimo 
ves dan.
Ortopedski vložki so se izkazali v 
delovni obutvi kot učinkovito zaš
čitno delovno sredstvo.
V bližnji prihodnosti bomo imeli 
zaposleni v Steklarni Hrastnik 
možnost, da na tem področju nare
dimo nekaj zase in za svoje zdrav
je. Podjetje Ortopedica nam želi 
približati svoje izdelke in je pri
pravljeno narediti preventivni pre
gled stopala. O podrobnostih boste 
obveščeni preko oglasnih desk v 
podjetju.

Pravno kadrovska služba

ZAHVALA
Ob boleči izgubi dragega moža, očeta, brata in strica

FRANCA TUTNERJA
se iskreno zahvaljujemo godbi, pevcem Steklarne za žalostinke, govor
niku za poslovilne besede in strelcem SD Steklar. Prav tako se zahva
ljujemo sosedom in sorodnikom za cvetje in sveče ter vsem, ki ste ga 

pospremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoča žena Marija in sin Samo z družino



UTRINEK S PRAZNOVANJA 
8. MARCA

Bili so časi, ko so bile ženske zati
rane, brez osnovnih pravic, prišli so 
časi, ko so ženske izborile svojo 
enakopravnost v družbi... in izbrale 
tudi dan, ki je postal mednarodni 
praznik vseh žensk -  8. marec.
In ta dan -  dan žena, smo ženske 
vzele za svojega. Tekla so leta in 
prišel je čas, ko so hoteli ta dan iz
ničiti oziroma nadomestiti z drugim 
praznikom -  materinskim dnevom. 
Vendar si 8. marca kar nekako nis
mo pustile vzeti, ostal je to »naš 
dan«, četudi ne toliko opevan in 
priznan.
Skoraj vse ženske se bolj ali manj 
razdajamo službenim, družinskim 
in gospodinjskim obveznostim, ma
tere pa niso vse. Zakaj bi jih torej 
morala družba prikrajšati za praz
nik, če jim že narava morda ni na
klonila največje sreče, ki nam jo v 
naše življenje prinašajo otroci, če
tudi so ti včasih malo preveč živah
ni, nagajivi, poredni, ... da so le 
zdravi. Otroci znajo biti prisrčni in 
neposredni in prav v tej njihovi 
otroški razigranosti, so bili v petek, 
8. marca 1996, v Poslovni zgradbi 
»steklarski cicibani« ob prvih po
mladnih sapicah, pripravljeni sode
lovati v kratkem kulturnem progra
mu. Predstavili so se z vsem tistim, 
kar tudi sicer radi počno. Zaplesali 
so in zapeli. V programu so nas raz
veselili še pevci Moškega pevskega 
zbora Svoboda II, ki smo jih tudi 
me prav narahlo pritegnile. Sodelo
vala sta tudi učenca Glasbene šole 
Hrastnik, ki sta raztegnila meh svo
jih harmonik in vse zbrane so že 
zasrbele pete...

Nato pa sta »besedo« in mikrofon 
prevzela člana dua California iz Ra
deč. Veselo razpoloženje je trajalo 
in trajalo. Ženske smo z vso za
gnanostjo zaplesale že na prve tak
te glasbe in tako je bilo vse do 
zgodnjih jutranjih ur. Nekaj prisot
nih moških -  članov IO sindikata, 
nam je večer popestrilo z razstavo 
mišičastih nog (res le do kolen), po
trudili so se celo z zahtevnimi ples
nimi izvedbami baleta... Malokdaj 
se sliši toliko prisrčnega smeha, kot 
ga je bilo ta večer.
Dve med nami pa sta bili bogatejši 
celo za nekaj tolarjev, ki sta si jih 
priigrali v tomboli, v kateri smo z 
navdušenjem sodelovale domala 
vse prisotne. Da ne omenjamo ču
dovitega izbora jedil in postrežbe 
Darinove ekipe.
Zadovoljne smo se vračale proti 
domu in prijeten je bil občutek, da 
se nam vsaj enkrat v letu izkaže ne
koliko več pozornosti in da lahko 
vsaj za nekaj ur pozabimo na svoje 
skrbi.
Prisotna je bila želja, da ta dan 
vendarle ne bi izvodenel, ampak bi 
takšna oblika praznovanja postala 
tradicionalna. Vendar! Pred nami 
je še celo leto, preden bo spet 8. 
marec in kdo ve, kaj se do takrat še 
lahko zgodi...
Preživele smo lep dan oziroma ve
čer z nočjo, vse zasluge za to pa 
ima predsednik sindikata, ki je 
združil moči in finančna sredstva 
sindikata in podjetja. Če ne bi bilo 
njega, ne bi bilo ideje, niti izvedbe 
vsega tega. .
Hvala Soniboj!

REGISTRACIJA IN EVIDENCA 
DELOVNEGA ČASA

Z vodstvom Steklarne smo se dogovorili, da bomo posodobili 
registriranje delovnega časa. Star sistem oz. ure so uničene, ni 
rezervnih delov pa tudi kontrola je precej komplicirana.
Naše podjetje že več kot eno leto deluje na področju tehnične
ga varovanja in lahko ste ugotovili, da smo v stari vratarnici 
imeli prostorsko stisko. Tudi prihod v Steklarno ni vzbujal pri
jetnih občutkov, zato smo se odločili, da jo temeljito obnovi
mo. Ob tej priliki bomo uvedli nov sistem registracije delovne
ga časa. Izbrali smo sistem CHECK 09 podjetja Špica iz Ljubl
jane, ki ima po našem mnenju najbolj dograjen program in 
opremo.
CHECK 09 je integrirani informacijski sistem za registriranje 
in evidenco delovnega časa z možnostjo kontrole pristopa. Se
stavljajo ga paket CAT 09, podsistem regirtracijskih terminalov 
DOG 09 ter identifikacijske kartice s črtno kodo.
Terminali oz. registratorji DOG 09 imajo osvetljen zaslon čital
nik za kartice in štiri gumbe, ki jih lahko uporabimo za registri
ranje posebnih dogodkov, kot so službeni izhod, privatni izhod, 
nadure ipd. Za registracijo rednega prihoda zadostuje poteg 
kartice skozi režo terminala (čitalnika). Smer potega določa 
prihod oz. odhod.
Programi CAT 09 komunicirajo z registracijskimi terminali (mi 
bomo imeli enega v upravi in dva pri glavnem vratarju) zbirajo 
registracije in pošiljajo povratne informacije, vzdružujejo bazo 
podatkov, obračunavajo delovni čas, vodijo evidenco in ustvar
jajo tiskana poročila.
Z novim načinom registracije bomo začeli v drugi polovici apri
la ali najkasneje 1. maja. Vsak delavec bo dobil kartico (po
dobno bančni), s katero bo prihajal v službo. Kartica je vstop
nica za tovarno in istočasno dokument, s katerim bomo 18. v 
mesecu pridobili pravico do plače.

Ernest Sihur

ZAHVALA
Ob boleči izgubi našega dragega moža, ata, starega ata, pradedka, 

brata in strica

JANEZA LAZARJA

iz Savne peči pri Hrastniku, se iskreno zahvaljujemo vsem sorodni
kom, prijateljem, znancem in sosedom, ki ste nam stali ob strani v teh 
težkih trenutkih, nam izrekli sožalje, darovali cvetje in sveče ter dra
gega pokojnika v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji po
ti. Posebno zahvalo smo dolžni kolektivu in sindikatu Steklarne Hrast
nik, godbi in pevcem Steklarne Hrastnik, Društvu upokojencev Ste
klarne Hrastnik, Sindikatu Nadzorstva prog Zidani most, sodelavcem 
Klasja Hrastnik, Aktivu kmečkih žena in deklet Dol pri Hrastniku, 
sodelavcem Doma starejših občanov Krško, Splošni bolnici Trbovlje, 
še posebej gospe dr. Miroslavi Jukič za večletno zdravljenje ter gospo

du župniku za lepo opravljen obred.
Vsem in vsakemu posebej še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: vsi njegovi



Z A N IM A L O  VAS BO
Zaključili smo že tretji mesec, me
sec marec v letu 1996, in s tem pre
stopili prag iz zime v pomlad, kate
ro smo vsi skupaj težko pričakovali. 
Nazadnje smo se srečali z glasilom 
Steklar v mesecu februarju 1996, 
kjer sem vam postregla s podatki za 
mesec december 1995 in z nekateri
mi statističnimi analizami in pri
merjavami, ki so kot pomemben 
podatek označevali preteklo leto. 
Torej dolgujem za nazaj od meseca 
januarja 1996 podatek o kadrovs
kih spremembah.
Še za kratek čas pa se vrnimo v me
sec december 1995 oziroma na ko
nec leta 1995 in se spomnimo ta
kratnega podatka o zaposlenosti v 
Steklarni, in sicer nas je novo leto 
1996 pričakalo 865 zaposlenih, med 
katerimi je bilo 406 žensk in 459 
moških, med vsemi pa smo imeli 
tudi 8 delavcev sprejetih za določen 
čas in 2 pripravnika.
Od tega zadnjega podatka so bile 
tudi spremembe in sicer:

V MESECU JANUARJU 1996 
smo na novo zaposlili 2 delavca, in 
sicer:
Uroš Zagorc -  ključavničar 2 in To
maž Žagar II -  strojnik 3, oba sta 
se iz služenja v slovenski TO vrnila 
v obrat PC pogrnjena miza 
Delovno razmerje je prekinilo 9 
delavcev, in sicer:
UPOKOJENA (2 delavca):
Drago Šrenk -  ročni pihalec 1 (star
ostna upokojitev s polno delovno 
dobo) in Nikolaj Kavšek -  obrato- 
vodja strojnega obrata (predčasna 
upokojitev)
TRAJNI VIŠEK (1 delavec):
Rado Klanšek -  nabiralec stekla 1 
DOLOČEN ČAS (1 delavec): 
Bojanu Grlica -  odnašalcu stekla je 
poteklo delovno razmerje za dolo
čen čas.
TO (3 delavci):
Na služenje slovenske TO so bili 
vpoklicani: Jernej Stopinšek -  
krogličar, Aljoša Vrtačnik -  odbi- 
jalec stekla in Mario Lovrič -  odna- 
šalec stekla.
SPORAZUMNA PREKINITEV 
(1 delavec):
Izet Hozanovič -  voznik viličarja 
IZKLJUČITEV (1 delacev):
Uroš Zagorc -  ključavničar 2 v PC 
pogrnjena miza

S temi spremembami smo mesec ja
nuar 1996 zaključili s skupnim šte
vilom 858 zaposlenih, med katerimi 
je bilo 406 žensk in 452 moškh, 
med vsemi pa smo imeli 4 delavce 
sprejete za določen čas in 2 priprav
nika.

V MESECU FEBRUARJU 1996 
smo v komercialnem sektorju na 
novo zaposlili 1 delavko, in sicer:
našo štipendistko Jasno Fabjan -  
pripravnico VII. stopnje za določen 
čas enega leta.
Delovno razmerje sta prekinila 2 
delavca, in sicer:
SPORAZUMNA PREKINITEV 
(1 delavka):
Marjanca Čičič -  pomočnik vodje 
prodaje embalažnega in razsveljav- 
nega stekla
IZKLJUČITEV (1 delavec):
Blaženko Gavrič -  nabiralec stekla 2 
Glede na navedene kadrovske 
spremembe smo torej konec mese
ca februarja 1996 zaposlovali skup
no število 857 delavcev, med kate
rimi je bilo 406 žensk in 451 moških 
(med vsemi smo imeli 17 delavcev 
sprejetih za določen čas in 3 pri
pravnike).
V MESECU MARCU 1996 smo na 
novo zaposlili 7 delavcev, in sicer:
Alojz Vajdič -  tehnolog 1 v PC 
pogrnjeni mizi (za določen čas 6 
mesecev), Gvido Brici -  obrato- 
vodja strojnega obrata (določen čas 
3 mesecev), za določen čas 6 mese
cev pa smo na delovno mesto stroj
nika 3 v PC pogrnjena miza sprejeli 
Antona Erjavca, Boštjana Freceta, 
Dejana Kastelica, Romana Tomši
ča in Boštjana Smodeta.
Delovno razmerje je prekinilo 5 
delavcev, in sicer:
UPOKOJENA (2 delavca):
Karl Medved I -  skladiščnik po
možnega materiala (starostna upo
kojitev s polno delovno dobo) in 
Jože Holešek -  pomožni delavec 
pregleda (invalidska upokojitev)
SPORAZUMNA PREKINITEV 
(1 delavka):
Katarina Kavšek-Biasizzo -  mladi
raziskovalec
UMRL (1 delavec):
V starosti dobrih 22 let je zaradi 
tragičnih posledic prometne nesre
če za vedno zapustil kolektiv Ro
bert Slonecki -  priučitev za ste
klarski poklic.
Z upoštevanjem vseh navedenih 
kadrovskih sprememb smo konec 
tromesečnega poslovanja oziroma 
konec meseca marca 1996 zaposlo
vali skupno 859 delavcev, med ka
terimi je 405 žensk in 454 moških, 
med vsemi pa imamo 16 delavcev 
sprejetih za določen čas in 3 pri
pravnike.
PRIRASTEK V DRUŽINI
Takoj po novem letu je v družinski 
krog prinesel veselje novorojenček 
Jernej našemu delavcu Petru 
Kramžarju in mami Zdenki.
Nekaj dni kasneje sta bila osrečena

oba naša delavca Senija in Sejad 
Hasanovič ob rojstvu hčerke Ame- 
le.
V mesecu februarju sta se narašča
ja razveselila naš delavec Ivo Mli
nar ob rojstvu sina Tilna, katerega 
mu je povila življenjska sopotnica 
Sintija Zupan.
POROČILA STA SE:
V teh treh mesecih po novoletnih

praznikih se še ni nihče odločil sto
piti na skupno življenjsko pot z iz
voljenko ali izvoljencem.
Mogoče pa bodo pomladanski me
seci k temu kaj pripomogli in bo v 
naslednjem glasilu že o čem obveš
čati.

Kadrovska služba 
Slavi Brajer

ROBIJU V SPOMIN
Vsak dan se konča z nočjo, vsaka reka ima svoje 
morje in vsako življenje se nekoč izteče. Kadar 
korenine človekovega življenja pretrga narava, je 
vseeno lažje sprejeti njeno neizprosnost. Tokrat 
pa je življenjsko nitko srca v cvetu mladosti, pol
nega idej o nadaljnem življenju, pretrgala pro
metna nesreča.
Velike bolečine so neme in tudi nam je v petek, 
29. 03., ko smo izvedeli, kaj se je zgodilo v pre
tekli noči, zamrl nasmeh na ustnicah, naše besede

so zastale.
Očetu Francu in mami Ljubici je vstopil v življenje koncem leta 1973, 
kot tretji, zadnji otrok in edini sin v družini. Družino je obogatila nje
gova otroška igrivost in toplina, kot jo zmorejo le otroci. Kasneje so z 
njo prišle tudi skrbi, ki jih prinaša šolanje. Končal je kovinarsko šolo v 
Trbovljah. Da je pripomogel k družinskemu proračunu, je pomagal 
očetu pri zidarskih delih. Ker ni našel dela v svojem poklicu, se je pri
družil naši sredini in sprejel delo v ročni proizvodnji. Priučil se je za 
steklarja in si pridobil interno kvalifikacijo v tem poklicu. Njegova 
poklicna pot se je po začetnih težavah začela lepo razvijati. Delovna 
sredina ga je lepo sprejela, poznali smo ga kot dobrodušnega in prijaz
nega fanta, vedno pripravljenega za pomoč. Pri delu je bil priden in 
prizadeven, s sodelavci je imel ne le kolegialne, ampak tudi prijateljs
ke odnose.
V otroških in najstniških letih je rad veliko časa prebil na nogometnem 
igrišču. Kasneje pa so bile njegove misli in interesi v največji meri na
menjeni avtomobilom in užival je v vožnji z njimi.
Morda je usoda prav zato določila, da bo cesta kraj, kjer se bo sklenilo 
njegovo mlado življenje.
Njegova delavska knjižica zaključena leži na mizi. Le leto in pol delov
ne dobe je vpisane v njej. Ni mu bilo dano, da bi nekoč, čez leta požel 
sadove svojega dela.
Želje in sanje so ostale neuresničene, ostaja le gomila in boleč spomin 
na fanta, ki se mu je življenje izteklo, še preden se je dobro začelo. 
Njegova in naša hotenja se niso imela čas uresničiti. Poslej ne bo več 
sejal dobre volje in svojega optimizma v krogu prijateljev in sodelav
cev. Pogrešali ga bomo.
Globoko bolečino najbližjih naj pomaga blažiti naše iskreno sočustvo
vanje.

ZAHVALA
Ob boleči izgubi našega dragega sina, brata in nečaka

ROBERTA SLONECKI
se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste nam stali ob strani v naših naj
težjih trenutkih. Žahvaljujemo se sodelavcem, prijateljem in sosedom 
za pomoč in izrečeno sožalje, darovano cvetje in sveče. Še posebej 
smo za pomoč hvaležni prijatelju in sodelavcu Marjanu Bovhi. Iskrena 

hvala tudi godbi, pevcem in govorniku Strklarne Hrastnik.

Vsi njegovi



OVEN
od 21. 3. do 20. 4.

od 21. 4. do 21. 5.I¥l
DVOJČEK
od 22. 5. do 21. 6.

RAK
od 22. 6. do 22. 7.

LEV
od 23. 7. do 23. 8.@1
DEVICA
od 24. 8. do 23. 9.

23. 4. 1996

Z V E Z D E  G O V O R IJO
Horoskop od 15. 4. do 15. 5. 1996 

Piše: Astrologinja Milena Zakrajšek

Sonce je vstopilo v vaše znamenje in bo tam vse do 20. aprila. Fizično 
se boste dobro počutili, vseeno pa ne pretiravajte v porabi psihične 
energije. Znak, da ste preobremenjeni, se bo hitro pokazal, morda v 
glavobolu ali v pretirani agresivnosti. Poskrbite, da boste čim več na 
svežem zraku in da vaše telo dobi vse snovi, ki jih potrebuje. V lju
bezni boste nekoliko nestrpni in nagnjeni boste k hitremu ukrepanju. 
S partnerjem se o nekaterih pomembnih stvareh pogovorite, če ne, se 
bo vajina pot začela ločevati. Sorodnikom boste določene stvari pri
krivali, ker ne boste želeli, da bi izvedeli za težave, ki jih imate. Bodi
te bolj popustljivi in vse se bo tudi uredilo. Zelo hitro se boste razjezi
li, zato pazite, da ne boste izgubili glave. Izogibajte se večjim odločit
vam, čas ni najboljši. Mars domuje v vašem znamenju.

TEHTNICA
od 23. 9. do 23. 10.

Naslednje obdobje bo malo bolj naporno za vas, pa si vseeno ne do
volite, da bi zaradi pomanjkanja samozavesti ostali v ozadju. Sposob
nosti, za katere ste prepričani, da so nadpovprečne, nikar ne podcen
jujte. Če se sami ne boste znali ceniti in potegniti zase, se bo kaj hitro 
zgodilo, da vas bodo drugi začeli gledati zviška. Če se želite izogniti 
bolezni, bodite v vsem bolj zmerni. Poživila vas bi denimo ura spreho
da na svežem zraku. Odnos s partnerjem pa se bo v tem času poglobil 
in lahko ste ponosni, ker bo to večinoma vaša zasluga. Čeprav boste v 
izražanju čustev še vedno precej zadržani, bodo vaša prizadevanja, da 
bi bil vajin odnos bolj iskren in manj sebičen, obrodila sadove.

Vaše zdravstvene težave se bodo umirile in čas, ki je pred vami, je 
ugoden za dieto, če želite izgubiti kakšen kilogram. V ljubezni boste 
precej zaposleni in utegne se zgoditi, da vaju to obdobje nekoliko od
tuji. Lahko pa se temu izognete, tako da ne živita drug mimo drugega. 
Pri denarju to pot ne boste imeli srečne roke, zato boste prisiljeni var
čevati in se nekoliko znajti z denarjem, ki vam bo na voljo. Delo, ki 
vam je bilo obljubljeno, bo propadlo, zato se boste morali usmeriti na 
drugo področje. V duhovnosti si boste res prizadevali, da najdete svo
jo pot in prav je tako. Ob vsem tem pa je prav, da se izognete skraj
nostim, ki bi lahko onesrečile vas in ljudi, ki ob vas živijo. Sporočilo 
dobro preučite, saj vendar ne želite, da bi padli v past?

ŠKORPIJON
od 24. 10. do 21. 11.

Z zdravjem večjih težav ne boste imeli, če boste ohranjali zmernost 
pri tem, kar boste počeli. Še posebno škorpijoni rojeni v začetku me
seca boste nagnjeni k pretiravanju. Rojeni proti koncu meseca bodite 
previdni pri spremembah, ki jih uvajate v svoj način življenja. Potre
bovali boste mirno okolje, zato je prav, da si priskrbite. Do marsika
tere stvari in tudi do nekaterih ljudi boste čutili pravi odpor in prav je, 
da svoje občutke tudi upoštevate in ne silite v stvari, ki vam niso pri 
srcu. V delu pa boste uspešni in tudi priložnosti za ustvarjalnost bo 
dovolj. Od partnerja boste zahtevali občutek varnosti in njegova fi
zična navzočnost vas bo pomirjala. Raki vas bodo navduševali, do 
njih bodite odprti tudi vi.

V tem obdobju boste potrebovali več fizične dejavnosti, ki bo ugodno 
vplivala ne samo na vaše zdravje, temveč vam bo pomagala pregnati 
tudi odvečne skrbi. Partner se bo naveličal vaših monologov, ker je le 
pasiven poslušalec. Zavedajte se, da ljubezen ni le občutek vznesen
osti in trenutne zaljubljenosti, marveč zavestna odločitev, odločitev 
biti z nekom skupaj tudi zato, da se on dobro počuti in razvija. Samski 
dvojčki boste izkoristili čustva nekoga, ki vas občuduje. Zelo dobro se 
boste razumeli z ovni in kozorogi, ker bodo edini, ki bodo v tem času 
prišli do besede. Vodnarji vam bodo zoprni, ker vas bodo spregledali. 
Ker vam bo v tem času najtežja disciplina, poskušajte svojo trmogla
vost obvladati.

STRELEC
od 2. 11. do 21. 12.

Vaš način življenja bo v tem obdobju precej stresen, kar bo imelo tudi 
vpliv na vaše telo. Rezervno energijo, ki jo imate, boste prehitro po
rabili. Uživajte čim več sadja in zelenjave. S partnerjem si boste v la
seh, ker bo nenehno počel stvari, ki jih vi ne marate. V družbi boste 
izredno privlačni, kar bo posledica vaše odprtosti navzven. Topla be
seda in prijazen pogled naj vam pomagata pri navezovanju novih pos
lovnih stikov. Pogovorite se predvsem o stvareh, ki jih lahko otipate 
ali pa prodate. Finančnih težav ne rešujte tako, da si denar sposojate, 
saj ga boste le s težko vrnili. Ceno svojega dela poznate, izberite samo 
primerni trenutek. K ribam se boste zatekli tedaj, ko boste potrebova
li čustveno oporo.

Malo bolj prožni boste morali biti v tem času, slednjič se lahko preveč 
utrudite. Stvari, ki jih ne boste spremenili, boste pač morali sprejeti. 
Na silo ne boste spremenili prav nič. Tudi izsiljevanje ni na mestu. 
Zdravje vam sicer ne bo nagajalo, razen če niste kronični bolnik, prav 
pa bi bilo, če bi se zjutraj navadili jesti. Škodljivim razvadam se odpo
vejte. S partnerjem se boste skušali veliko pogovarjati, ker pa bo od
ziv slab, se boste jezili. Prijatelja bosta skušali navdušiti za novo ide
jo, lahko se vam posreči, še posebno, če boste začetno energijo vložili 
vi. Z biki in strelci boste v dobrih odnosih, čeprav se ne boste povsem 
strinjali z njimi, boste iskali njihovo bližino. Pozivu se ne boste odzva
li!

KOZOROG
od 22. 12. do 20. 1.ra

Rojeni prve in druge dekade, se boste v tem obdobju morali naučiti, 
prisluhniti svojemu telesu, da boste lahko brez večjih težav vzdrževali 
ravnovesje. Obdobje, ki je pred vami, ne bo ravno mirno, vendar bo
ste na stresne situacije bolj odporni, kot ste bili doslej. V ljubezni bo
ste nekoliko bolj zadržani in čustev ne boste odkrito izražali. Skušali 
se boste držati nekaterih dogovorov, zato boste do partnerja nekoliko 
hladni. Vendar se boste prepričali, da kljub slabim razmeram z dobro 
voljo človek marsikaj doseže. Denar vam bo v tem času zelo pomem
ben, saj ga boste potrebovali, bolj kot si mislite. V službi se boste z te
žavami soočili zrelo, odgovorno in brez oklevanja.

Na zdravje boste imeli tokrat več vpliva kot v preteklem obdobju, 
vseeno pa ne dovolite, da bi stvari na tem področju prepuščali na
ključju. V ljubezni pa se bodo vaša pričakovanja znižala in postala 
bolj realna, zato boste s svojim partnerskim odnosom tudi bolj zado
voljni. Naslednji teden vas nihče ne bo mogel zmotiti v vaši zaver
ovanosti v svoj cilj. Ugotovili boste, da vaš trud ni bil zaman, kar bo 
močno dvignilo vašo moralo.
Če boste tako nadaljevali, se bo dvignil vaš ugled med sodelavci. Iz
brali boste drobec iz svojih izkušenj in na tistem doživetju tudi gradili. 
V finančnem življenju ne bo ravno velikih sprememb, odkrili pa boste 
nekaj novega. Device vam bodo močno naklonjene. Če boste v dile
mi, povprašajte starše.

VODNAR
od 21. 1. do 18. 2.

Ne trudite se iskati vedno zunanjih vzrokov za težave, ki jih imate, saj 
je veliko odvisno od vas samih. Ce vas nekaj ali nekdo ovira, je to za
to, ker mu to dovolite. Prevzemite tveganje in stojte za tistim, če me
nite, da je prav. Zdravje bo malce slabše, zato ne ignorirajte simpto
mov, lahko vas položijo v posteljo. Psihično počutje bo spremenljivo 
in v marsičem bo odvisno od vaše okolice. Veliko boste razmišljali o 
vaši družini in tudi o sorodnikih, ki vam zadnje čase povzročajo teža
ve. Čutili boste, da sami kaj prida ne morete spremeniti, zato se tudi 
trudili ne boste. Delo, ki ga morate opraviti v tem času, se bo zavle
klo, nikar pa si ne delajte prevelikih težav zaradi tega. Ovire ste si 
postavili sami.

Prišlo bo do majhnih težav, na katere ne boste imeli večjega vpliva. 
Sprva se boste sekirali in skušali ugotoviti, kaj je pravzaprav narobe, 
nato pa se boste začeli partnerju izmikati, ker boste za slabo počutje 
krivili predvsem njega. To, da trenutno nista veliko skupaj, se bo 
kmalu spremenilo. Nekatere stvari boste preveč zlahka jemali in pos
ledice ne bodo pretirano ugodne. Tisto, čemur boste skušali z iznoran- 
co ubežati, bo kmalu prišlo za vami. V drugi polovici tega obdobja ne 
dovolite, da bi vas razum in volja pustile na cedilu, lahko se zgodi, da 
bi slepo sledili nekemu cilju, ki bi imel lahko dolgoročne posledice. 
Potrudite se raje za drugačen pristop, pri delu ne bodite površni, saj to 
ni vaša značilnost, lahko bi namreč spregledali nekaj pomembnega.

RIBI
od 19. 2. do 20. 3.

m
Zdaj veste, kako ravnati z materialnimi zadevami, zato boste zaživeli 
bolj sproščeno. Nekaj ur na dan boste morali žrtvovati napornim 
opravilom, vendar se boste v drugem delu dneva ukvarjali s tistim, po 
čemur hrepenite. To je klic srca, ki je pomemben, ne more pa mimo 
resničnosti zemeljskega življenja. Naslednji teden bo utrudljiv za vas, 
gnal vas bo notranji nemir, kar se bo pokazalo tudi na fizičnem telesu. 
Dojeli boste filozofijo praktičnosti... v nekaterih trenutkih boste 
praktični in energično boste počeli nekaj, zopet v drugih okoliščinah 
pa boste prijetno meditirali. Partner ne bo ravno navdušen nad tem, 
saj se bo znašel v vlogi prijatelja, zato boste morali tudi nekaj spreme
niti. Odkrit pogovor je bil še vedno najboljše zdravilo.



Nagradna križanka
FINO-

MEHANlK
NEZNANSKI
BOGATAŠ

BELGIJSKI 
PEVEC ITA
LIJAN.RODU 
(SALVATORE)

DU4QVN0
OČIŠČENJE

NAJVISJI 
VRH V KA
RAVANKAH

POLJŠČINA
KRMNA

RASTLINA

OSNOVNA
SESTAVINA
CELIČNEGA

JEDRA

AVTOR :
KARLI

DREMEL

KRATEK
PO ŽIR EK

GLAVNO
MESTO

ARMENIJE

VESOLJSKO
PLOVILO
GLAVNO
MESTO
TOGA

TEST A 
M ENT

JUŽNO
AMERIŠKA
TOVORNA

Ž IV A L

DUHOVNI
OČE

ZALOŽNIK,
IZDAJATELJ

ZOFA,
KAVČ

REKA V 
SR B IJ I

URADNI
S P IS

PODATKI 0 
KLINIČNI 
PREISKAVI

SLOVENSKI
PESN IK

(M ATEJ)
GRAFIK
JUSTIN

VULK.OTOK 
OB SUMATRI

VRSTA
SADRE

KANADSKI
POPEVKAR

(PAUL)

NEKDAJ 
SVOBODNA j 
POSEST !

BRITANSKI 
ŠAHIST  
l JOHN 
DENIS 

MARTIN)

DAVID
LEAN

DEL ROKE 
MED ZAPE
STJEM IN 
KOMOLCEM

PRIPADNIK 
INDIJANSKE
GA PLEME
NA V ZDA

AHILOVA 
M A TI, 

T ET  IDA

RIB*
STOJEČIH

VODA

VRSTA
DROBNIH
GRŠKIH
ROZIN

NEM,-FRANC. 
PES N IK  
IN KIPAR  

(HANS)

DUŠAN
SENČAR

.ZA R O 
T IT E V

D R G E
T A N JE MADŽARSKI I 

VIOLINIST ! 
( L I K O )  ;

ZMERNO
H IT ER
NEMŠKI

P LES

I MESTO IKRAJ POD 
! V JU ŽN I .KRIMOM PRI 
; FRANCIJ I I LJUBLJANI

MAJHNO
N A SELJE
STEGIPT.

BOG
MODROSTI

VIHAR, 
ZRASNI

SLOVENSKI
KOMORNI

ZBOR
HOMER
JE V  EP

ŠO FER” 
NA LADJI

KOKOŠKA,
PUTKA

GRŠKA
ČRKA

ANGL. EKO
NOMIST 

(JOHN BOYD)

TROPSKA 
RASTLINA 
Z MESNATI
MI U S T'

MESTO V 
ITA L IJI INKOVSKI

VLADAR

VESLAČ
TU L,

JEZERO NA 
FILIPINIH

GRŠKI SKLA
DATELJ TEO- 

DORAKIS

AMERIŠKI
REŽISER

(MARTIN)

SENČNICA
„PRVA
ZEN SKA

NEKDAJ GL 
MESTO BA 
BILO N IJE

GUSTAV
IPAVEC

PREPROSTA
S V E T ILK A

OBLEKA,
)B LA C ILO

Z EV  SOV 
S IN , PO 
SMRTI 

SODNIK V 
PODZEMLJU

STARA
JAPONSKA
PRESTOL

NICA

POMOL,. 
MOSTOV Z

STAR
SLOVAN

RENATA
TEBALDI

Policaja na nočnem obhodu. V go
stilni je vik in krik. Vodja patrole 
reče: »Ti si mlajši, ‘poglej če je 
gužva«. Kadet je takoj nazaj z 
modrico pod očesom: »Nobene 
gužve, sem bil takoj na vrsti.«

*  *  *

»Obtoženi, tukaj ste zato, ker vas 
obtožujejo, da ste prodajali čuden 
zvarek -  nekakšne tablete mla
dosti. Kaj pravite na to?« »Res ni
mam sreče. Zaradi tega sem bil ob
sojen že leta 1736 in 1927.«

* * *

Prijatelja gresta na lov s psom pti
čarjem. Ulov je skromen, to se pra
vi nič. Po lovu skušata razložiti 
neuspeh: »Najbrž sva ga prenizko 
metala.«

Nagradna križanka
Med reševalce s pravilnimi rešitva
mi nagradne križanke bo žreb raz
delil nagrade v skupni vrednosti
11.000 tolarjev in sicer:
1. nagrada 5.000 tolarjev
2. nagrada 3.000 tolarjev
tri nagrade po 1.000 tolarjev 
Izrezek z vpisano rešitvijo pošljite 
na naslov: Uredništvo STEKLAR
JA, Cesta 1. maja 14, 1430 
HRASTNIK do 15. 5. 1996.

Nagrajeni reševalci
Za nagradno križanko objavljeno v 
STEKLARJU št. 1-2/1996 smo do
bili 90 rešitev. Žreb je prisodil na
grade naslednjim:

1. nagrada 5.000 tolarjev: Anica 
Premec, upok.,

2. nagrada 3.000 tolarjev: Igor 
Gošler
3. -5. nagrada po 1.000 tolarjev: 
Greta Jager, upok., Anica Poslek, 
Zvone Sihur

Rešitev križanke iz prejšnje števil
ke
VODORAVNO: adresat, oposum, 
preusmeritev, R .I., Steklarna, vo
lar, P.H ., O .R ., Alo, Cesena, Per
rot, tkalec, vik, aloa, sipalnik, saje, 
Zugspitze, ujna, Aral, artikel, baj
ram, trans, pest, Zupan, odmik, at
letika, rana, skat, narator, arak, 
sak, nicina, Ramajana, Kranj, 
Acis, Ilir,. Dan, Andre, Raka, Ja
na, Asa.

(K.D.)

STEKLAR
Steklar -  glasilo delavcev Steklarne 

Hrastnik ureja uredniški svet: 
Marinka Anžlovar, Soniboj 

Knežak, Matija Koritnik, Slavko 
Marčen, Pavel Bauerheim in 

Dolores Urbajs.
Glavni urednik: Slavko Marčen. 
Oblikovanje: Alenka Leskovšek. 

Fotografije: Branko Klančar. 
Lektor: Herta Erman. 

Grafična priprava in tisk: Formatisk 
Ljubljana.

Naslov uredništva: Steklar, 
Hrastnik, C. 1. maja 14, 

tel.: 0601 42 006.
Po mnenju urada za informiranje 

pri vladi Republike Slovenije 
(št. 23/32-934) z dne 25. 1. 1993 je 

glasilo proizvod informativne 
narave, za katere se plačuje 
5-odstotni prometni davek.


